
Duchovní slovo   
 

Sv. Marek ve svém evangeliu hledá 
odpov�� na otázku: kdo je Ježíš? 
Nejd�ív chce takovou otázku 
vyprovokovat u svých poslucha��, 
chce aby si sami takovou otázku 
položili, a potom nabízí jim pevnou 
odpov��. Je to d�ležité i pro nás, 
protože s tímto evangeliem se budeme 
setkávat p�i ned�lních bohoslužbách 
celý tento rok. 
Už v první kapitole Markova 
evangelia m�žeme najít slova Jana 
K�titele: Za mnou p�ichází mocn�jší, 
než jsem já; nejsem hoden, abych se 
sehnul a rozvázal mu �emínek 

u opánk�. Já jsem vás k�til vodou, ale on vás bude k�tít Duchem svatým.  
Ješt� v�tší dojem na všech musely ud�lat události kolem Ježíšova k�tu, 
kdy se rozev�elo nebe, z kterého se ozval hlas Boha Otce: Ty jsi m�j 
milovaný Syn, v tob� mám zalíbení! Hned potom Marek popisuje události 
v synagoze v Kafarnau. Ježíš u�í a všichni, kte�í ho poslouchají žasnou 
nad jeho u�ením, protože u�í jako ten, kdo má moc, a ne jako u�itele 
Zákona, které doposud znali. 
Všechno ale vyvrcholí ve chvíli setkání s �lov�kem posedlým zlým 
duchem. Po p�edcházejících slovech sv�dectví Jana K�titele a samotného 
Boha Otce, te� o Kristu sv�d�í také zástupce celého sv�ta zlých duch�. 
Vyznává: Vím, kdo jsi: Svatý Boží! M�žeme být pon�kud p�ekvapení, 
pro� zlých duch dává sv�dectví o Božím Synu, ale poznáme hned, že 
nejsou to slova plná lásky, ale naopak, slova jsou napln�né strachem: 
P�išel jsi nás zahubit?  
Sv. Marek nám tímto zp�sobem krátce popisuje setkání dobra se zlém, 
setkání Pána všeho dobrého s pánem všeho zlého. Je to jakoby setkání 
sv�tla se tmou anebo sv�tla se stínem.  
Zlo je jako stín, který musí zmizet, když na n�j padne paprsek sv�tla. 
Proto zlý duch volá: p�išel jsi nás zahubit! Pán Ježíš se nechce s ním 
o �lov�ka rozd�lit: chce �lov�ka celého pro sebe. Chce, aby v nás bylo 
pouze dobro. Chce odstranit veškeré zlo. Proto p�išel na sv�t, proto práv� 
za�íná jeho ve�ejné p�sobení. 
Tento text obsahuje jisté varování: Krista nesta�í poznat jen teoretický, 
nesta�í také ho vyznávat se strachem a bez lásky. Mohlo by se stát, že 
bychom uslyšeli: ml�! Vyznání víry v Krista p�edpokládá pozvání 
a p�ijetí Boha do celého života. Znamená, že chceme aby to Boží sv�tlo 
rozsvítilo všechno a aby nikde nez�stával v nás žádný stín. Jak jsem 
slyšeli, zlý duch s tím souhlasit necht�l, rad�ji p�ed Bohem utíkal… 
M�l pravdu sv. Jan K�titel, že p�ichází n�kdo v�tší než je on sám. Jan 
totiž ud�loval k�est, který byl znamením pokání, který vyjad�oval lítost 
nad zlém. Ježíš p�išel, aby zlo porazil. A my v��íme v Boha, který p�išel 
na tento sv�t ne proto, aby hezky kázal, aby nám p�edstavil krásnou 
nabídku života plného lásky – ale v��íme v Boha, který s velkou mocí 
(a za velkou cenu vlastního života) zlo zvít�zil. A to je p�ece dost velký 
rozdíl…  

P. Miroslaw Gierga 
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1. února – 4.ned�le v mezidobí 
Neprodejné. D�kujeme za všechny vaše dobrovolné p�ísp�vky 
 

 

Milí �tená�i, 
pomalu p�emýšlím o tom, že zanev�u 
na televizní zprávy a noviny. Poslední 
dobou m� tam každou chvíli n�co 
znechutí a já si �íkám, zda ten �as 
v�novaný zprávám, které �lov�ka ješt� 
ke všemu rozladí, není lépe využít 
n�jak jinak.  Snad po p�e�tení tohoto  
vydání Farních list� na tom nebude 
stejn�, snažili jsme se podobn� jako 
v minulých �íslech p�inášet pozitivní 
informace a hledat zajímavé události.  
Jednou z nich byla tradi�ní lednová 
oslava na fa�e, tentokráte i za ú�asti 
zv��e, by� Liborovo pes m�l z oslavy 
asi v�tší radost než uzené sele, které 
ale zase bylo velmi dobré. A dobré 
byly i ostatní dobroty a dobré bylo se 
i sejít a popovídat si. 
Práv� kon�ící m�síc prožila Amerika 
p�ípravami a poté inaugurací 
prezidenta Obamy. P�vodn� jsem cht�l 
jen nakouknout, jak ten ceremoniál 
vypadá, ale pak jsem posed�l o trochu 
déle a snad i trochu závid�l 
Ameri�an�m tu jejich hrdost na to, že 
jsou Ameri�ané. Bylo to kolem období 
smrti architekta Kaplického a já zase 
listujíce novinami narážel na titulky 
o �eské malosti, �echá�kovství 
a podobné urážky. Už jste n�kdy 
slyšeli n�co podobného z úst hrdého 
Ameri�ana? Ale nemusí to být jen 
Ameri�ané, kte�í jsou velmi hrdi na 
svoji zem, jsou to i jiné národy, kte�í 
o sob� nepíší jako o zaprd�ných 
�echá�cích jenom proto, že n�komu se 
to �i ono dílo líbí více a n�komu ne. Je 
to i o ur�itém respektu k názoru toho 
druhého.  
Na 4. stran� p�inášíme výsledky 
T�íkrálové sbírky. Její nutnost plyne 
z d�vodu nedostatku financí na 
sociální projekty. A pak vezmete do 
ruky pond�lní noviny a �tete, jak další 
�ty�i malá m�sta Plze�ského kraje 
plánují výstavbu zimních stadion� 
s naprosto hloupým argumentem, aby 
se posílil cestovní ruch… 
Zkusme být hrd�jší a více p�emýšlet 
o využívání ve�ejných financí. 

Petr Vondraš     
 


